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Uvodna re~2

Protekla
dva mese-
ca pro-

{la su u aktiv-
nostima koje
smo vodili u
dva pravca: pr-
vi je organizo-

vawe zajedni~kog protesta ~etiri sin-
dikata dru{tvenih delatnosti iz Sa-
veza samostalnih sindikata Srbije i
drugi - priprema predloga izmena i
dopuna PKU za osnovne i sredwe {ko-
le i domove u~enika.

Protest koji smo organizovali po-
~etkom novembra sa sindikatima upra-
ve, kulture i nauke (bez Sindikata
zdravstva), prvi je zajedni~ki protest
sindikata u dru{tvenim delatnosti-
ma u okviru Saveza u posledwih 25 go-
dina. Organizatori su se dogovorili
da broj u~esnika skupa bude ograni~en
iz bezbednosnih (epidemiolo{kih)
razloga. Oko 300 ~lanova sindikata
iz cele Srbije okupilo se na Trgu Ni-
kole Pa{i}a, a potom su se organizo-
vano uputili prema zgradi Vlade Sr-
bije, gde su im se obratili predsedni-
ci sindikata, a potom i predali zahte-
ve. Osnovni zahtev je bio uspostav-

qawe socijalnog dijaloga, jer bez re-
dovne komunikacije i pregovora sa po-
slodavcem, nema napretka niti re{e-
wa problema.

U posledwe dve godine socijalnog
dijaloga nije bilo, jer su sve odluke i
propisi dono{eni iskqu~ivo na jed-
nom mestu, bez ikakve informacije, a
kamoli konsultacija sa sindikatima.
Vi{e ne postoji ni javna rasprava ka-
da se donose zakoni.

Tako|e, zahtev je bio i pove}awe
zarada za 15 odsto. Takvim pove}awem
bi koliko - toliko ubla`ili veliki
nesklad u sistemu koeficijenata i do-
nekle popravili materijalni polo`aj
zaposlenih u dru{tvenim delatnosti-
ma, koji su na dnu lestvice po prose~-
nim zaradama.

Odr`ani protest ispred Vlade je,
ipak, skrenuo pa`wu vlastima, jer je
ubrzo odr`an sastanak u Ve}u Saveza
samostalnih sindikata Srbije, kojem
su prisustvovali, pored ~lanova
Predsedni{tva Ve}a SSSS, premijer-
ka Ana Brnabi} sa ministrom finansi-
ja Sini{om Malim i ministarkom za
rad Darijom Kisi} Tepav~evi}. Sasta-
nak je bio pro forma, osim najavqenih
pove}awa, ni{ta bitno nije re~eno. Ni

od platnih razreda ni{ta ne}e biti
do 2025. godine, {to }e produbiti kri-
zu zarada u javnim slu`bama. Zato }e
osnovni zadatak sindikata biti usme-
ren kako na smawivawe broja u~enika
u odeqewima, tako i na izmene koefi-
cijenata u prosveti.

Druga va`na aktivnost koju smo vo-
dili u prethodnom periodu bila je
priprema izmena i dopuna PKU za
osnovne i sredwe {kole i domove u~e-
nika, koji isti~e u martu 2022. godine.
Komisija za PKU je, sara|uju}i sa kole-
gom Slobodanom Lalovi}em, pripre-
mala Predlog, polaze}i od principa
ukqu~ivawa svih onih prava koja su
utv|ena u kolektivnim ugovorima za-
poslenih u drugim dru{tvenim delat-
nostima, a zaposleni u obrazovawu ih
nemaju. To se, pre svega, odnosi na jubi-
larnu nagradu za 40 godina sta`a, slo-
bodne dane po raznim osnovama, is-
platu solidarne pomo}i, topli obrok
i regres, ve}u naknadu po godini sta`a
za i druga {ira prava. U Predlogu su
precizirane odredbe koje se odnose na
preuzimawe tehnolo{kih vi{kova,
bodovawe i obaveze poslodavca s tim
u vezi.

Zaposleni u obrazovawu su svesni
da vlast nije raspolo`ena za ozbiqne
pregovore, posebno za one odredbe ko-
je iziskuju materijalna sredstva, ali
je na{ sindikat ovim predlogom obu-
hvatio sva ona prava koja se ve}
primewuju kroz va`e}e kolektivne
ugovore u zdravstvu, kulturi, nauci,
upravi, pred{kolstvu itd. Tako|e, ja-
sno je da }e, pre nego po~nu pregovori
sa poslodavcima, put kroz usagla{a-
vawe sa drugim reprezentativnim sin-
dikatima biti trnovit.

O svim navedenim temama detaq-
nije na stranicama ovog broja. Objav-
qujemo dopis resornom ministarstvu u
vezi sa izmenama i dopunama zakona
iz obrazovawa, zatim dopis sa zak-
qu~cima odbora delatnosti student-
skog standarda, inicijativu za izmene
zakona o stanovima u ciqu ukqu-
~ivawa i zaposlenih u prosveti za
dobijawe stanova pod povoqnijim
uslovima, izve{taje sa Okruglog stola
u Subotici i sa izbornih sednica
Gradskog odbora obrazovawa Beograda
i Okru`nog odbora obrazovawa Pirot-
skog okruga.

Na kraju, ~lanovima Sindikata, ~i-
taocima i svim zaposlenima u prosve-
ti `elimo sve najboqe u Novoj 2022.
godini, pre svega dobro zdravqe, puno
sre}e, qubavi i uspeha i ostvarivawe
svih `eqa.

Zakoni o nama bez nas

Narodni poslanici Skup{tine
Srbije su 25. decembra bez javne
rasprave i konsultacije sa sin-

dikatima usvojili set zakona o obra-
zovawu, uprkos upozorewima i
izra`avawu ogromnog nezadovoqstva
zaposlenih u prosveti. Podse}amo na
dopis ministru prosvete Branku Ru`i-
}u upu}en tri dana ranije:

Sindikat obrazovawa Srbije izra-
`ava ogromno nezadovoqstvo zbog
~iwenice da je u skup{tinskoj proce-
duri dato na usvajawe izmene i dopune
pet zakona iz oblasti obrazovawa, a
da  pritom  niti  smo  obave{teni,  ni-
ti  je  tra`eno  mi{qewe  sindikata.
To  se  odnosi na  izmene  i  dopune Za-
kona  o  osnovama sistema  obrazovawa
i vaspitawa,  Zakona  o  osnovnom obra-
zovawu i vaspitawu, Zakona o sred-
wem obrazovawu i vaspitawu, Zakona
o pred{kolskom vaspitawu i obrazova-
wu  i  Zakona  o  prosvetnoj  inspekciji.

Ve} du`e vreme Sindikat obrazo-
vawa Srbije tra`i od resornog mini-
starstva uspostavqawe socijalnog di-
jaloga po svim va`nim pitawima iz
oblasti obrazovawa, ali o~igledno ne
postoji voqa da se kroz pregovore Mi-
nistarstvo upozna sa stavovima i
predlozima sindikata za re{avawe
kqu~nih problema, koji se iz dana u
dan uve}avaju.

Nedopustivo je da se predla`u iz-
mene i dopune zakona iz oblasti obra-
zovawa koje se direktno odnose na
radni polo`aj zaposlenih, bez javne
rasprave i bez u~e{}a sindikata. Po-
sebno ukazujemo na izmenu ~lana 31.
Zakona o osnovnom obrazovawu i
vaspitawu, kojom se propisuje organi-
zacija obrazovno - vaspitnog rada sa
dopunom istog da “obrazovno - vaspit-
ni rad, od petog do osmog razreda, mo-
`e da se organizuje i u kombinovanom
odeqewu”.

“Spajawe” dva, tri ili ~etiri raz-
reda u kombinovano odeqewe, zbog uz-
rasta u~enika, prirode planova i pro-
grama nastave i u~ewa, koji se reali-
zuju,  nesumwivo }e negativno uticati
na kvalitet nastave, a time ni osnov-
na {kola ne}e mo}i da ispuni svoj za-
datak, dat u ~lanu 9. Zakona o osnov-
nom obrazovawu i vaspitawu, a poseb-
no }e prouzrokovati i ogroman broj
tehnolo{kih vi{kova.

Zbog svega navedenog, od vas tra`i-
mo da povu~ete navedene predloge iz-
mena i dopuna zakona iz skup{tinske
procedure, dok se sindikati o wima
ne izjasne. Ovakav odnos prema obra-
zovawu, kqu~noj delatnosti u dru-
{tvu, ima}e dalekose`ne posledice
na kvalitet i ishode obrazovawa.

Pi{e: R. S. P.

U me|uvremenu...
Pi{e: Valentina Ili}
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Aktuelno 3

Predsedni{tvo, ROS i
Nadzorni odbor o rebalansu

Po~etkom decembra odr`ane su
redovne sednice Predsedni-
{tva i Republi~kog odbora, kao

i vanredna sednica Nadzornog odbora.
Nadzorni odbor se sastao 9. decem-

bra u Beogradu i razmatrao rebalans
Finansijskog plana za 2021. godinu,
zbog uve}anih tro{kova za Skup{tinu
Sindikata obrazovawa Srbije i za
Sportske susrete na Tari. Skup{tini
Sindikata je prisustvovao ve}i broj
gostiju od o~ekivanog, kao i na Sport-
skim susretima na Tari, gde je broj
u~esnika bio oko 550. Zato je bilo
neophodno da se Finansijski plan za
2021. godinu, koji je usvojen u aprilu,
izmeni. Nadzorni odbor je usvojio re-
balans i pripremio izve{taj za sed-
nicu Republi~kog odbora.

Sutradan, 10. decembra, odr`ana je
sednica Predsedni{tva, na kojoj je
razmatran izve{taj Nadzornog odbo-
ra, usvojen Rebalans finansijskog
plana za 2021. godinu, razmatrana ak-
tuelna situacija u obrazovawu, usvo-
jen Predlog izmena i dopuna PKU za
osnovne i sredwe {kole i domove
u~enika, zatim i Platforma za daqe
pregovore sa drugim reprezentativ-
nim sindikatima i resornim mini-
starstvom, ali i podnet izve{taj sa
Sportskih susreta na Tari.

Sednica Republi~kog odbora, koja
je odr`ana posle sednice Predsedni-
{tva, pored radnog dela imala je i
sve~ani karakter. Uz prigodne poklo-
ne ispra}eni su u penziju kolege pred-
sednik Gradskog odbora Sindikata
obrazovawa Beograda Zoran Ivkovi},
i Jadran Nikoli}, predsednik okru-
`nog odbora obrazovawa za Pirotski
okrug i predsednik Statutarnog odbo-
ra SOS.

U radnom delu Republi~ki odbor je
usvojio Rebalans finansijskog plana

za 2021. godinu, razmatrao aktuelnu
situaciju u obrazovawu, razmatrao i
usvojio predloge izmena i dopuna PKU
za osnovne i sredwe {kole i domove
u~enika i Platformu za daqe prego-
vore.

Sekretar Miodrag Kampereli} je
ukratko podneo informaciju o odr`a-
nim Sportskim susretima na Tari.

Predsednica je govorila o aktiv-
nostima vo|enim u periodu izme|u
sednica Republi~kog odbora, posebno
istakav{i protest sindikata dru-
{tvenih delatnosti u kojem smo u~e-
stvovali sa sindikatima uprave, kul-
ture i nauke, kao i zahteve koje smo
tada predali Vladi Srbije. Ovo je pr-
vi zajedni~ki protest sindikata dru-
{tvenih delatnosti u okviru Saveza
samostalnih sindikata Srbije, kojim
su pokazani zajedni~ki interesi zapo-
slenih u ovim delatnostima, a javno-
sti ukazao na nepostojawe socijalnog
dijaloga po svim kqu~nim pitawima.
Ona je, tako|e, informisala Repu-
bli~ki odbor o sastanku koji je odr-
`an u Savezu samostalnih sindikata

Srbije sa premijerkom Anom Brnabi},
ministrom finansija Sini{om Malim
i ministarkom za rad, zapo{qavawe
i socijalna pitawa Darijom Kisi} -
Tepav~evi}. Predsednica je na sastan-
ku postavila pitawe u vezi sa ispla-
tom toplog obroka i regresa, a mini-
star Sini{a Mali je izjavio da za to
nema sredstava u buxetu, da }e
pove}awe u narednoj godini biti se-
dam (7) odsto i da nema uvo|ewa plat-
nih razreda. Nakon diskusije, Repu-
bli~ki odbor je doneo Odluku da od
predsednika Saveza samostalnih sin-
dikata Srbije Qubisava Orbovi}a za-
tra`i organizovawe sastanka sa
predsednikom Srbije Aleksandrom
Vu~i}em.

Kolega Slobodan Lalovi} je
detaqno obrazlo`io sve izmene i do-
pune PKU za osnovne i sredwe {kole
i domove u~enika, koje je Komisija za
PKU pripremila. On je naveo da su
osnovni principi bili da budu pred-
lo`ena sva prava koje zaposleni u
dru{tvenim delatnostima imaju u va-
`e}im kolektivnim ugovorima, a koje
zaposleni u obrazovawu nemaju, kao i
da budu unesene odredbe o pravu na
topli obrok i regres. Tako|e, u Pred-
logu su precizirani pojedini ~lanovi
koji se odnose na raspore|ivawe teh-
nolo{kih vi{kova.

U informaciji o odr`anim Sport-
skim susretima na Tari ove godine, se-
kretar je rekao da je ove godine po-
stignut rekord u broju u~esnika, da su
svi sportovi zavr{eni na vreme i da
je preostalo da se ostatak duga za ko-
tizaciju uplati tokom decembra, kako
bi se izmirila sva dugovawa prema
Hotelu.

Nakon radnog dela, uru~eni su pri-
godni pokolni za kolege Zorana Ivko-
vi}a i Jadrana Nikoli}a koji odlaze
u penziju. Oni su se zahvalili i po`e-
leli uspe{an rad Sindikata u borbi
za interese zaposlenih.

Pi{e: Miodrag Kampereli}



Novembar-decembar 2021.

Aktuelno4

Premijerka i ministri u SSSS

Predsednica Vlade Srbije Ana Brna-
bi} je 22. novembra 2021. godine, dan
uo~i ulaska Predloga zakona o buxe-

tu za 2022. godinu u Skup{tinu, posetila
Savez samostalnih sindikata Srbije. Sa-
stanku su prisustvovali ~lanovi Predsed-
ni{tva Saveza samostalnih sindikata Sr-
bije u pro{irenom sastavu, kao i ministri
finansija i rada Sini{a Mali i Darija
Kisi} Tepav~evi}.

Sastanak, najavqen samo ~etiri dana
ranije, trajao je dva i po sata. Nedovoqno
da se samo predo~e svi problemi realnog i
javnog sektora: polo`aj radnika “Jure” i
“Linglonga”, zapo{qavawa, migranata,
jeftine radne snage, potro{a~ke korpe -
minimalne i optimalne (za tro~lanu poro-
dicu), inflacija koja }e do kraja godine
dosti}i osam odsto. Isuvi{e kratko vreme
da bi se ispunila ~ak i formalnost sa-
stanka.

U ime Sindikata obrazovawa Srbije i
drugih sindikata dru{tvenih delatnosti
predstavnicima vlasti obratila se pot-
predsednica Saveza samostalnih sindika-
ta Srbije mr Valentina Ili}, koja je ukaza-
la na aktivnosti u prethodnom periodu, na
dopise upu}ene Vladi i nadle`nim mini-
starstvima u julu i novembru, kao i zahte-
ve sindikata, me|u kojima je prvi i osnov-
ni - uspostavqawe socijalnog dijaloga
onako kako je socio-ekonomskom poveqom
EU definisana, a podrazumeva informi-
sawe, konsultovawe i u~e{}e sindikata u
dono{ewu odluka.

^iwenica je da sindikati dobijaju sve
informacije putem javnog informisawa,
bez pregovora, konsultovawa i u~e{}a u
radu, kao i da podizawem minimalne zara-
de dr`ava kupuje socijalni mir, dok }e u
narednoj godini jo{ vi{e biti naru{en si-

stem koeficijenata i odnos plata u dru-
{tvenim delatnostima. Pove}awem plata
u dru{tvenim delatnostima za minimum 15
odsto bi se nekako odr`ao odnos izme|u
najjednostavnijeg rada i rada nosilaca de-
latnosti.

Na sastanku je re~eno da }e pove}awe
plata u slede}oj godini biti 7,4 odsto, a
{to se ti~e naknada predvi|enih poseb-
nim kolektivnim ugovorima, uskra}enih
jo{ od 2015.godine, Zakon o buxetu ne pred-
vi|a ni u 2022. isplatu bilo kakvih nov~a-
nih nagrada i primawa zaposlenima radi
poboq{awa materijalnog polo`aja i uslo-
va rada. Kolektivni ugovori nam bivaju
obesmi{qeni zarad finansirawa dr`av-
nih projekata.

Na pitawe o definisawu i isplati to-
plih obroka i regresa, ministar finansija
je izjavio”da nemaju sredstava u kasi (22

milijarde dinara), pored velikog broja
podnetih tu`bi”.

“Gledamo da napravimo jedno sigurno,
predvidivo poslovno okru`ewe kako bi
kontinuirano rasla zaposlenost, a sa ra-
stom zaposlenosti tr`i{no }e polako ra-
sti i prose~ne plate, a samim tim i mini-
malna cena rada”, rekla je na kraju premi-
jerka Ana Brnabi}.

Sumiraju}i sastanak, predsednik Save-
za SSS se zahvalio predstavnicima vla-
sti na spremnosti za razgovor, koji je, pre-
ma wegovim re~ima, pravi na~in ka
re{avawu problema.

Pi{e: M. K.

Biqana Blagojevi}
nova predsednica SOB

Sednica Gradskog odbora Sindikata
obrazovawa Beograda odr`ana je
17.decembra.

Na dnevnom redu bile su sve aktivno-
sti izme|u dva sastanka: zahtevi SOS i
Sindikata radnika u prosveti upu}eni
Vladi i svim nadle`nim ministarstvima.
Zavr{ena je i analiza protesta radnika u
obrazovawu, kulturi, nauci i upravi Srbi-
je. Usvojeni su Zakqu~ci i daqe aktivno-
sti povodom podnetih zahteva.

Razmatrane su izmene i dopune PKU za
osnovne, sredwe {kole i domove u~enika,
i data saglasnost za iste.

Na sednici je za novu predsednicu
Gradskog odbora Sindikata obrazovawa
Beograda izabrana Biqana Blagojevi}, s
obzirom na to da je dosada{wi predsednik
Zoran Ivkovi} ispunio uslove za odlazak
u penziju i penzionisan.

Uz sve ~estitke novoj predsednici
Biqani Blagojevi} i `eqe za uspeh u
daqem radu, Ivkovi} je ispra}en uz pri-
godne poklone.

Pi{e: Biserka Mi}ovi}

Sindikati
u MPNTR
Pi{e: M. K.

Predstavnici Ministarstva pro-
svete, nauke i tehnolo{kog razvo-
ja sastali su se 20. decembra 2021.

sa reprezentativnim sindikatima iz
obrazovawa u vezi sa Posebnim kolek-
tivnim ugovorom za osnovne i sredwe
{kole i domove u~enika koji isti~e u
martu slede}e godine. Sastanku su, po-
red predstavnika reprezentativnih sin-
dikata, prisustvovali pomo}nici mini-
stra prosvete Milan Pa{i}, Milo{
Blagojevi} i Zoran Kosti}.

U ime Sindikata obrazovawa Srbije
sastanku su prisustvovali predsednica
mr Valentina Ili} i pravnik Slobodan
Lalovi}. Predsednica je predo~ila da
je Sindikat obrazovawa Srbije predlo-
`io izmene i dopune PKU, koje su usvoje-
ne na sednici Republi~kog odbora. U ve-
oma neprijatnoj atmosferi predstavni-
ci resornog ministarstva su izjavili da
o~ekuju samo zakqu~ivawe Sporazuma o
produ`ewu va`ewa postoje}eg PKU i ni-
je bilo razgovora o na{em predlogu. Dru-
gi sindikati nisu imali nikakve pred-
loge za izmene i dopune PKU.

Na  kraju  sastanka  dogovoreno  je  da
se naredni sastanak sa resornim mini-
starstvom odr`i u 27. decembra, a da
sindikati u me|uvremenu odr`e dva sa-
stanka, 22. i 24. decembra, na temu o PKU
za osnovne i sredwe {kole i domove
u~enika.
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ETUCE 9

Evropski sektorski socijalni dijalog

Kako funkcioni{e socijalni di-
jalog u obrazovawu na evropskom
nivou? Sude}i prema ozbiqnim

pripremama i diskusijama tokom ple-
narnog sastanka, na zajedni~ko
zadovoqstvo obe strane - i predstav-
nika sindikata obrazovawa ETUCE i
Evropske federacije poslodavaca u
obrazovawu EFEE.

Na plenarnom sastanku u~estvova-
li su delegati za socijalni dijalog iz
zemaqa koje u~estvuju u ovom procesu,
kao i predstavnici poslodavaca.
Utvr|eni su planovi i prioriteti u
konkretnim oblastima, kao i zajed-
ni~ke aktivnosti.

Socijalni dijalog je institucio-
nalni okvir u kom zajedni~ki deluju
organizacije poslodavaca i sindika-
ti, kolektivno poznati kao socijalni
partneri, za pregovore o pitawima
bitnim za radne odnose. Evropska
unija podr`ava socijalni dijalog na
evropskom nivou za razli~ite sekto-
re ekonomije, a ETUCE je sindikalna
organizacija koja predstavqa radni-
ke u obrazovawu. Godi{wi Plenarni
sastanak Sektorskog socijalnog dija-
loga u obrazovawu (ESSDE) je fro-
malno telo koje donosi odluke na za-
jedni~koj sednici komiteta.

Jitka Hrudova iz sektora Evropske
komisije za zapo{qavawe, predstavi-
la je pregled sektorskog socijalnog
dijaloga na nivou EU. Potom je pred-
stavqen izve{taj Komisije kako pri-
vu}i, obu~avati i motivisati kvali-
fikovano osobqe u pred{kolskom
obrazovawu i nezi. Glavni govor pri-

premio je Stefan Zoti, o osigurawu
kvalitativnog i odr`ivog investi-
rawa u obazovawe u vremenu oporavka
od pandemije COVID-19 i naveo najva-
`nije nalaze ekspertske grupe o kva-
litetu investirawa u obrazovawe.

Usvojena su tri dokumenta koja su
proistekla iz zajedni~kih projekata
socijalnih partnera:

1. Zajedni~ka izjava o mogu}nosti-
ma i izazovima digitalizacije u
obrazovnom sektoru

2. Zajedni~ka izjava o promociji i
primeni OiRA alata (procena ri-
zika) od strane socijalnih part-
nera u obrazovnim institucijama

3. Zajedni~e politi~ke preporuke
o celo`ivotnom u~ewu za sve;
socijalni partneri u obrazo-
vawu promovi{u kvalitetno i
inkluzivno stru~no obrazovawe
da poboq{aju celo`ivotno u~e-
we za sve.

Plenarni skup je, tako|e, bio mo-
gu}nost da ocene rad ESSDE tokom
protekle dve godine, pre nego {to su
rapravqali i usvojili Program rada
2022-2023, koji se bavi novim i budu-
}im izazovima i nudi dugoro~nu vizi-
ju za zajedni~ku akciju. Sve ovo je mno-
go zna~ajnije u uslovima izbijawa CO-
VID-19 koji je prouzrokovao nedo-
`ivqenu zdravstvenu, dru{tvenu i
ekonomsku krizu, sa dramati~nim po-
sledicama za nastavno osobqe i u~e-
nike. U sredi{tu zajedni~kog rada so-
cijalnih partnera tokom narednog pe-
rioda, bi}e devet specifi~nih tema: 

1. Kvalitetno investirawe u obra-
zovawe i obuku

2. Socijalni dijalog i izgradwa
kapaciteta

3. Atraktivnost nastavni~ke pro-
fesije

4. Digitalizacija i inovacije u
obrazovawu

5. Profesionalno zadravqe i bez-
bednost

6. Obrazovawe za odr`ivost `i-
votne sredine

7. Inkluzija, jednakost i demokrat-
ske vrednosti u obrazovawu i
obuci

8. Kvalitet in inkluzivnost stru~-
nog obrazovawa i {egrtovawa

9. Visoko obrazovawe i istra`i-
vawe

Program rada za naredne dve godi-
ne se fokusira na rastu}i broj
pitawa, koja }e nastaviti da imaju
kqu~ni uticaj na misiju socijalnih
partnera, da se postigne kvalitetno
obrazovawe za sve. U novom programu
rada je identifikovana hitna potre-
ba za razvojem digitalnih kompeten-
cija, kao i ostalih osnovnih i tran-
sverzalnih ve{tina u kontekstu opo-
ravka od pandemije COVID-19. Tako|e,
nagla{en je zna~aj bavqewa odr`i-
vom za{titom `ivotne sredine i
podizawem nivoa ekolo{ke svesti. U
svetlu rastu}e raznovrsnosti evrop-
skog dru{tva, inkluzija, jednakost i
demokratska pitawa su, tako|e, is-
taknuta u krupnom planu.

Pi{e: B. Vi{ni}

^etvrti evropski obrazovni samit: uvid u slede}u dekadu

Evropska komesarka za inovacije, istra`ivawe, kultu-
ru, obrazovawe i mlade Marija Gabriel otvorila je
Samit i istakla prioritete za obrazovawe u Evropi u

narednoj deceniji. Uticaj COVID-19 krize na digitalizaciju
obrazovnog sektora je posebno nagla{en. Prelazak na digi-
talno obrazovawe pove}ao je postoje}e nejednakosti u pri-
stupu obrazovawu {irom Evrope. Ta realnost je priznata i
kroz uvo|ewe nove inicijative “Evropska nagrada za inova-
tivnu nastavu”, koja je oblikovana da identifikuje i promo-
vi{e izuzetno u~ewe i nastavnu praksu postignutu kroz pro-
grame Erazmus +.

Na Samitu je govorio veliki broj predstavnika Evropske
komisije, koji su istakli uticaj COVID -19 na obrazovawe i
nastavnike {irom Evrope. Posebno je zatra`en pravi ba-
lans izme|u saradwe i takmi~ewa u visokom obrazovawu, u
ostvarivawu evropskog obrazovnog prostora. Ministri
obrazovawa iz zemaqa u~esnica navodili su primere
ukqu~enosti u Alijansu evropskih univerziteta, kao i raz-
menu iskustava u razvoju nastavnih programa. Do{lo je do
promene pedago{ke prakse, kao i fokusa na odr`ivost ~i-
tave {kole.

Predsednik ETUCE Lari Flanagan predstavio je akcio-
ni plan o jednakosti raznovrsnosti i inkluziji i strategiji
za implementaciju i to ne samo kao spisak namera, ve} i

konkretnih koraka u podr{ci organizacijama ~lanicama. To
ukqu~uju i bazu podataka o dobroj praksi. Nastavnicima je
potrebna podr{ka da postignu kvalitetno obrazovawe za
sve i socijalni dijalog je fundamentalni korak za postiza-
we te realnosti. Za to je potrebno da se vladaju}e politi-
ke usklade sa potrebama u~enika, nastavnika i drugog obra-
zovnog osobqa. To mo`e da se podr`i kroz pove}ano inve-
stirawe u broj nastavnika, {kolske resurse i potrebe ~ita-
vog obrazovnog sistema. Unapre|ewe atraktivnosti nastav-
ne profesije kroz socijalni dijalog je kqu~no u borbi pro-
tiv nejednakosti.

Pi{e: B. V.
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Vlada gluva za dru{tvene delatnosti

Dan uo~i zajedni~kog javnog skupa
Sindikata uprave Srbije, Sin-
dikata obrazovawa Srbije, Sin-

dikata kulture Srbije i Sindikata
zaposlenih u nau~noistra`iva~koj
delatnosti Srbije, zakazanog za 4. no-
vemabr u podne ispred zgrade Vlade
Srbije u ciqu iskazivawa nezadovo-
qstva materijalno - socijalnim polo-
`ajem zaposlenih, upu}eno je zajed-
ni~ko saop{tewe za javnost u kojem je
istaknuto da oni predstavqaju vi{e
od polovine zaposlenih u javnom sek-
toru, da tra`e zapo~iwawe socijal-
nog dijaloga i re{avawe kqu~nih
problema u dru{tvenim delatnostima.

U Saop{tewu je nagla{eno da sin-
dikati u ime zaposlenih tra`e
pove}awe zarada za 15 odsto, isplatu
toplih obroka i regresa, kao i nakna-
da predvi|enih KU, a da pove}awe
minimalne zarade od 9,4% u 2022. sa-
mo dodatno naru{ava sistem koefi-
cijenata i odnos plata u dru{tvenim
delatnostima.

Prvi i najva`niji zahtev sindika-
ta je uspostavqawe socijalnog dija-
loga, s obzirom na to da sindikati go-
dinama nemaju priliku za iskazivawe
predloga i argumenta.

OBAVE[TEWE PREDSEDNIKU
I PREMIJERKI

Odmah nakon javnog skupa predsed-
nici pomenuta ~etiri sindikata Sla-
|an Bobi}, Valentina Ili}, \ur|ica
Jovovi} i Dragana \or|evi} su pred-
sedniku Srbije i premijerki uputili
dopis da je tog dana ispred zgrade
Vlade odr`ana javna sednica ROS
uprave Srbije u pro{irenom sastavu,
SOS, Sindikata kulture i Sindikata
nauke u ciqu poboq{awa materijal-
nog i socijalnog polo`aja zaposlenih,
te i da su istaknuti zahtevi za
uspostavqawem socijalnog dijaloga,
pove}awem zarada za 15%, defini-
sawem i isplatom toplog obroka i re-
gresa za sve zaposlene u javnom sekto-
ru, kao i isplatom svih naknada pred-
vi|enih PKU.

S obzirom na to da socijalni dija-
log nije ni tada uspostavqen sindi-
kati su predo~ili da }e ubrzo zapo-
~eti diskusiju o radikalnijim meto-
dama sindikalne borbe, ali i da su
spremni za razgovor.

U^ENI^KI I
STUDENTSKI STANDARD
Odbori delatnosti u~eni~kog i

studentskog standarda Srbije Vojvo-
dine su 10. novembra uputili dopis
premijerki Ani Brnabi}, ministru
prosvete Branku Ru`i}u i pomo}niku
ministra za u~eni~ki i studentski
standard Milutinu \urovi}u, kao

obave{tewe da su 3. novembra u No-
vom Sadu odr`ali zajedni~ku sedni-
cu, na koju pozvani i direktori stu-
dentskih centara Srbije, kao i pred-
stavnici vi{ih organa SOS, SONK
Vojvodine, SSS Vojvodine i SSS No-
vog Sada.

Zakqu~eno je da ova dva odbora
tra`e hitno re{avawe vi{edecenij-
skog problema nejednakih koefici-
jenta i cene rada u studentskom stan-
dardu, te i socijalne neravnopravno-
sti u primeni Uredbe o koeficijenti-
ma na Studentski centar Beograda u
odnosu na ostale studentske centre u
Srbiji.

Kao re{ewe su predlo`li: jedna-
ka primena Uredbe o koeficijentima
u studentskom standardu iz 2008. na
sve ustanove studentskog standarda;
izjedna~avawe cene rada za sve zapo-
slene u sistemu obrazovawa.

U studentskom standardu Srbije
zaposleno je 2.300 qudi, od tog broja
800 u Beogradu, dok bi ve}ina - 1.150
primenom pomenutih koeficijenata
do{li u ravnopravan polo`aj, dok bi
pribli`no 450 zaposlenih i daqe
primalo minimalnu zaradu (zaposle-
ni sa prvim stepenom, drugim stepe-
nom i deo sa tre}im stepenom stru~ne
spreme).

U ovom dopisu, koji je potpisala i
predsenica Valentina Ili}, vlasti
je ukazano da re{ewe vi{edecenij-
skog re{ewa iziskuje veoma mali fi-
nansijski napor dr`ave.

INICIJATIVA
Ministarstvu gra|evinarstva, sa-

obra}aja i infrastrukture, Sektoru
za prostorno planirawe urbanizam i

stanovawe je 13. decembra upu}en do-
pis da je na sednici RO SOS, odr`a-
noj 10. decembra, usvojena inicijati-
va SONK Vojvodine da se Ministar-
stvu nadle`nom za poslove gra|evi-
narstva dostavi inicijativa radi
dostavqawa i stavqawa u proceduru
Narodnoj skup{tini Republike Srbi-
je Predloga zakona o izmeni i dopuni
Zakona o posebnim uslovima za rea-
lizaciju projekta izgradwe stanova
za pripadnike slu`bi bezbednosti
(“Slu`beni glasnik RS”, broj: 41/18,
54/19, 9/20 i 52/21), na taj na~in {to
bi se ovim zakonom obuhvatila i lica
zaposlena u prosveti.

Navedenim zakonom ure|eni su
uslovi, kriterijumi, na~in i postupak
za realizaciju projekta izgradwe sta-
nova za pripadnike Ministarstva od-
brane, Vojske Srbije, MUP, BIA, Mini-
starstva pravde - Uprave za izvr-
{ewa krivi~nih sankcija, kao i za
fizi~ka lica bli`e odre|ena u ~la-
nu 1. ovog zakona.

U dopisu je istaknuto da je anali-
ziraju}i Zakon RO SOS na toj sednici
zakqu~io da nema zakonskih smetwi
da Vlada odobri program izgradwe
stanova za zaposlene u prosveti, pod
istim uslovima, pa i pravo svojine,
kao za lica odre|ena u ~lanu 1.

Ukazano je i da je Vladi dobro po-
znat socijalno-ekonsmski polo`aj za-
poslenih u prosveti, kao i ~iwenica
da ve}ina nije u mogu}nosti da od pri-
mawa obezbedi kupovinu stana pod
tr`i{nim uslovima, pa bi kroz izme-
nu i dopunu Zakona bila u oblasti
stanovawa data socijalna podr{ka
zaposlenima u prosveti, kao socijal-
no ugro`enoj grupi.

Pi{e: R. S. P.
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U~ewe na daqinu
deo obrazovne stvarnosti

Prisustvo COVID 19 u populaci-
ji prouzrokovalo je duboku kri-
zu u svim segmentima funkci-

onisawa dru{tva. Prosveta, kao je-
dan od najva`nijih segmenata na{eg
dru{tva suo~ila se sa najvidqivi-
jim izazovima na koje je morala vrlo
brzo da reaguje u ciqu o~uvawa si-
stema obrazovawa i vaspitawa od
kraha.

Prosveta je bila prinu|ena da br-
zo uvede promenu u sistemu funk-
cionisawa, koji je podrazumevao
savladavawe propisanih nastavnih
programa uz prisustvo sa jedne stra-
ne nastavnika / profesora, a sa dru-
ge strane u~enika / studenta u u~io-
nici / amfitetru. Zbog novonastale
situacije nastavnici i profesori su
morali u najhitnijem roku da ovlada-
ju svim dostupnim digitalnim alati-
ma i podignu nivo svojih digitalnih
kompetencija.

Me|u nastavnicima / profesori-
ma mawi broj je bilo onih koji su ima-
li iskustva sa sprovo|ewem u~ewa
na daqinu (svakako me|u profesori-
ma u visokom obrazovawu je taj broj
bio ve}i, nego me|u profesorima i
nastavnicima u osnovnoj i sredwoj
{koli). U osnovnoj i sredwoj {koli
na po~etku pandemije mo`e se re}i
da je me|u nastavnicima i profeso-
rima bio ve}i broj onih koji su spo-
radi~no imali iskustva sa sprovo-
|ewem nastave na daqinu, a bio je i
mawi broj onih koje je prisutna pan-
demija primorala da steknu prva is-
kustva sa ovim oblikom nastave. 

Prosvetni radnici su bili pri-
jatno iznena|eni raznovrsno{}u po-
nu|enih digitalnih alata - softvera
(Microsoft Teams, Viber, Zoom, E-mail,
Google Clasroom, Edmodo, Whatsapp,
Facebook, Google Meat…) i dostupno-
sti na vi{e digitalnih platformi
(Moodle, Google Clasroom, Microsoft
Teams….). Posebno im se dopala mo-
gu}nost inovacije, odnosno slobod-
nog eksperimentisawa nastavnom
praksom, pri ~emu kao rezultat mo`e
da se javi prilagodqivost nastave
individualnim potrebama u~enika.
Na ovaj na~in u~enici mogu da budu
vi{e ukqu~eni u nastavu {to, svaka-
ko, prouzrokuje ve}u motivisanost
u~enika za savladavawe nastavnog
programa, kao i poboq{awe odnosa
na relaciji u~enik i nastavnik / pro-
fesor.

Zna~ajni problemi koji se u posto-
je}oj situaciji identifikuju su neu-
jedna~ena dostupnost tehnolo{kih

sredstava kako u~enicima, tako i na-
stavnicima i nedovoqna digitalna
kompetencija kako u~enika, tako i
nastavnika / profesora, pri ~emu
ovi drugi imaju pove}ano radno
optere}ewe i stres.

Pored ovog nastavnici / profeso-
ri imaju i problem pravilnog pro-
cewivawa napredovawa u~enika i
da u dovoqnoj meri motivi{u u~eni-
ke za rad na savladavawu programom
propisanog gradiva. Nastavnicima i
profesorima su potrebne ve}a podr-
{ka i jasnije smernice od {kole / di-
rektora, a zatim i kolektiva.

Poseban problem nastavnici /
profesori imaju u pru`awu podr{ke
u~enicima sa smetwama u razvoju ili
invaliditetom i komunikaciji sa
wihovim roditeqima u situaciji ka-
da nastava mora da bude digitalna.
U re{avawe ovog problema treba da
se vi{e ukqu~e stru~ni saradnici u
{koli: psiholozi, pedagozi, defek-
tolozi.

On line ambijent je sasvim novi
izazov, kako za nastavnike / profe-
sore tako i za u~enike i wihove
roditeqe, posebno kada je o~igledno
da }e u budu}nosti digitalna nasta-
va postati uobi~ajena praksa, bez ob-
zira {to }e ova epidemija u jednom
trenutku nestati. Pri svemu tome
ostaje da budu dobro procewene do-
brobiti digitalne nastave. Sa druge
strane, prosveta treba hrabro da se
suo~ava sa slabostima digitalne na-
stave, da nastoji da slabosti u pot-
punosti budu otklowene ili da budu
umaweni lo{i efekti iste. 

Slabosti, koje pokazuje digitalna
nastava, ne smeju da budu uzrok
wenog napu{tawa kada pandemija bu-
de okon~ana. U budu}nosti treba una-
prediti pripremu digitalnih ~aso-
va, da se prikazuju primeri uspe{ne
prakse, da budu izra|ena odgovaraju-
}a upustva i tutorijali za rad. Pri-
tom, treba da postoji sistematska
obuka i kontinuirano podizawe di-
gitalnih kompetencija, kako nastav-
nika/ profesora tako i u~enika. Na-
stavnicima / profesorima i {kola-
ma treba omogu}iti ve}i pristup
IKT resursima (ra~unari i stabil-
na internet konekcija). U okviru
{kole treba ujedna~iti digitalne
alate i softvere koje }e se koristi-
ti na nivou osnovne {kole, odnosno
na nivou profila sredwe {kole i
gimnazije.

[kola treba da ohrabri nastav-
nika / profesora da koriste digi-
talne uxbenike i da pose}uju digi-
talne platforme izdava~kih ku}a.
Tako|e, u~enicima treba predo~ava-
ti okolnost da }e upotreba digital-
nih uxbenika u budu}nosti biti sa-
stavni deo obrazovne stvarnosti.

Pi{e: Vesna Pflug
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Dragana Jovanovi} nova
predsednica pirotskog OO

Na poziv predsednika Okru`nog
odbora obrazovawa Pirotskog
okruga Jadrana Nikoli}a pred-

sednica Valentina Ili} i sekretar Mi-
odrag Kampereli} su 29. decembra pri-
sustvovali sastanku Okru`nog odbora,
odr`anog u Ve}u Saveza samostalnih
sindikata za grad Pirot.

Sednici su prisustvovali predstav-
nici iz Dimitrovgrada, Pirota, Bele
Palanke i Babu{nice, kao i doma}in -
predsednik Ve}a SSS u Pirotu Jovan
Mijalkovi}.

Kolega Jadran Nikoli}, ~lan ROS i
predsednik Statutarnog odbora SOS je
ove godine stekao uslov za penziju i u
skladu sa odlukom Okru`nog odbora za-
kazao izborni sastanak pre kraja 2021.
godine.

Predsednica Republi~kog odbora
SOS Valentina Ili} je ukratko infor-
misala ~lanove OO o aktivnostima ko-
je Sindikat vodi, naglasiv{i rad na
PKU, ali i protest sa kolegama iz dru-
gih sindikata dru{tvenih delatnosti.

Pirotski okrug nije veliki, ali po-
stoji prostor za pridobijawe, ~ak i vra-

}awe ~lanstva, posebno u samom Piro-
tu. Predsednica je istakla da borba sa
drugim sindikatima nije nimalo laka,
ni na republi~kom ni na lokalnom ni-
vou, te i da je za to potrebna dobra i
stalna komunikacija sa ~lanstvom.

^lanovi odbora su za predsednicu
Okru`nog odbora jednoglasno izabrali
koleginicu Draganu Jovanovi}, iz Mle-
karske {kole u Pirotu za mandatni pe-

Pi{e: M. Kampereli}

Okrugli sto u Subotici

Uorganizaciji Socijalno-ekonom-
skog saveta 14. decembra odr`an
je okrugli sto na temu realizacije

dualnog obrazovawa u Subotici.
Subotica je jedan od pionira dualnog

obrazovawa u na{oj zemqi i trenutno
po ovom modelu nastavu poha|a 408 |a-
ka, od kojih 140 u~enika prvih razreda,
na devet profila i sedam podru~ja ra-
da i to na sva tri nastavna jezika. Na-
stava se odvija u T[ “Ivan Sari}”, He-
mijsko-tehnolo{koj {koli i Politeh-
ni~koj {koli.

“Grad posledwih nekoliko godina
ula`e u dualno obrazovawe. Trudimo se
da motivi{emo |ake kroz dodelu sti-
pendija, iznos za wih }e biti pove}an u
buxetu za narednu godinu. One nisu ve-
like, ali su motiv |acima da upi{u stu-
ke koje su nam potrebne. To su trogo-
di{wi smerovi koji su veoma zna~ajni
za razvoj grada i dru{tva - isti~e Ja-
smina Stevanovi}, sekretar Sekretari-
jata za dru{tvene delatnosti.

Ona je jo{ rekla da su na ovom okru-
glom stolu u~estvovali predstavnici
privrede, RPK, lokalne samouprave,
pokrajinskih i republi~kih instituci-
ja, {kola, kao i da svi zajedno moraju da
stvore ambijent da se {to vi{e dece
{koluje po modelu dualnog obrazovawa.

Po re~ima Valentine Ili}, predsed-
nice Sindikata obrazovawa Srbije, Za-
kon o dualnom obrazovawu je usvojen
2017. godine, ali je po~eo da se pri-

mewuje dve godine kasnije i jo{ je u to-
ku wegova izmena i uskla|uje se sa po-
trebama onih koji su ukqu~eni u ovaj
proces.

“Oko sedam hiqada u~enika u celoj
Srbiji je ukqu~eno u proces dualnog
obrazovawa, na 37 profila, i nama je
va`no da u~enici koji ulaze u proces
budu kompletno zakonski za{ti}eni, da
se vodi ra~una da se deca ne eksploati-
{u, da imaju socijalno osigurawe i 70
odsto od minimalnog li~nog dohotka u
Srbiji” objasnila je Valentina Ili} i
dodala da” instruktori u firmama mo-
raju da budu obu~eni da rade sa decom,
ali i da pratimo daqi put te dece, ka-

da iza|u iz {kola, kako }e se i gde
zapo{qavati. Mi na ovaj na~in dobija-
mo profilisanu radnu snagu, stru~-
wake, koji mogu daqe da se {koluju”.

Me|u suboti~kim |acima koji se {ko-
luju po modelu dualnog obrazovawa je
Dejan Sadojevi} iz Hemijsko - tehnolo-
{ke {kole.

“U pekari EVROPA sti~em prakti~na
znawa i u~im da pravim razna peciva.
Zadovoqan sam radom, u~imo sa in-
struktorima i na licu mesta objasne
{ta nam nije jasno. Nadam se da }u se za-
posliti po zavr{etku {kole i da }u na-
staviti da radim kao pekar”, rekao je
Dejan.

Izvor: subotica.com

riod 2021. - 2026. godina. Nova predsed-
nica Okru`nog odbora se zahvalila na
ukazanom poverewu i rekla da }e dati
svoj maksimum u radu Okru`nog i Repu-
bli~kog odbora.

Kolega Jadran se jo{ jednom zahva-
lio na saradwi svim ~lanovima Okru-
`nog odbora i obe}ao da }e biti uvek
spreman da pomogne novoj predsednici.
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Plate nastavnika i direktora

Mre`a obrazovnih informacija
Eurydice, formirana u okviru
Evropske komisije, objavila je

najnoviji izve{taj 2019/2020 o plata-
ma nastavnika i {kolskih direktora
u Evropi. Po{to su u zemqe ~iji poda-
ci se analiziraju u skorije vreme
ukqu~ene i zemqe iz na{eg regiona,
uvek je zanimqivo pratiti kakva je
situacija u zemqama sa kojima se lak-
{e poredimo, nego sa onim najrazvije-
nijim.

Prema podacima, obavezna nadok-
nada za nastavnike koji ulaze u pro-
fesiju zna~ajno se razlikuje od jedne
do druge evropske zemqe. Bruto plata
po~etnika se kre}e od 5.000 evra do
80.000 godi{we. One su tipi~no najvi-
{e u Centralnoj Evropi, a najni`e u
Balkanskom regionu. Me|utim, u ve}ni
evropskih zemaqa, nastavnici po~et-
nici na razli~itim obrazovnim nivo-
ima ne zara|uju isti iznos. U 11
zemaqa svi nastavnici po~etnici
imaju istu obaveznu platu bez obzira
na obrazovni nivo u kom predaju.

U izve{taju se navodi da razlike u
zahtevima kvalifikacije obi~no
opravdavaju nejednakost u platama iz-
me|u obrazovnih nivoa. Ve}inu vreme-
na nastavnici koji zara|uju vi{e, ta-
ko|e, imaju akumulirano vi{e profe-
sionalnih kvalifikacija. Visok po-
tencijal za pove}awe plata, ipak, mo-
`e biti podsticaj jednako va`an, kao
i suma koja se zara|uje u prvim godina-
ma rada. Taj potencijal se veoma raz-
likuje me|u obrazovnim sistemima i u
mnogim slu~ajevima pove}awe plata
koje je u saglasju sa napretkom u kari-
jeri nije automatsko. Pove}awe plata
tokom nastavni~ke karijere mo`e se
kretati od 12% kao {to je to slu~aj u
Turskoj do 116% kao {to je to u Portu-
galu.

Prose~an broj godina potrebnih da
se dostigne vrhunac u plati ide od 12
godina u Danskoj do 42 godine u Ma|ar-
skoj. U Irskoj, Holandiji i Poqskoj,
obavezna plata nastavnika po~etnika
mo`e se pove}ati za vi{e od 60% u
prvih 15 godina sta`a, ~ak i vi{e u
narednim godinama.

Izme|u {kolske 2018/2019 i 2019/
/2020 godine do{lo je do pove}awa
plata u ve}ni obrazovnih sistema,
ali je to pove}awe generalno bilo
skromno ili povezano sa stopom in-
flacije.

U ~etvrtini obrazovnih sistema
po~etni~ke plate nastavnika (modi-
fikovane za inflaciju) ostale su
iste ili ni`e izme|u 2014/15 i
2019/20. Nasuprot tome, najve}e
pove}awe u posledwih pet godina mo-
`e se videti u nekoliko zemaqa Cen-
tralne i Isto~ne Evrope (Bugarska,
^e{ka, Estonija, Letonija, Litvanija,

Slova~ka i Rumunija), na Islandu i u
Srbiji.

Prose~ne plate ispod GDP po glavi
stanovnika su u ~etvrtini evropskih
zemaqa (ukqu~uju}i ^e{ku,  Estoniju,
Irsku, Letoniju, Ma|arsku, Slova~ku,
[vedsku, Island i Norve{ku). U pro-
seku, zaposleni u pred{kolskom obra-
zovawu izgleda da zara|uju mawe, a u
sredwem obrazovawu vi{e. General-
no, vi{i GDP per capita, vi{a prose~na
plata nastavnika. Dobra vest je da
plate nastavnika nastavqaju da rastu
u ve}ini evropskih ekonomija, ukqu-
~uju}i i one sa niskim prose~nim pla-
tama.

U zakqu~cima Evropskog saveta iz
2020. godine isti~e se da je “dovoqno,
efikasno i odr`ivo investirawe u
nastavnike i trenere istovremeno
investirawe u kvalitet obrazovawa i
obuke”.

Rezolucija strate{kog okvira za
evropsku saradwu (2021 - 2030) poziva
zemqe ~lanice da pove}aju atraktiv-
nost nastavni~ke profesije i vrednu-
ju ih dru{tveno i finansijski.

Evropski sindikat obrazovawa ve-
ruje da vlade i autoriteti u obrazo-
vawu moraju nastaviti da investiraju

u obrazovawe u kontekstu Fonda za
oporavak i mehanizma Evropskog se-
mestra, pogotovo {to je pandemija CO-
VID-19 izlo`ila izuzetnim naporima
ve}inu evropskih ekonomija.

Ipak, zemqe treba da imaju ciq da
ujedna~e obavezne startne plate kroz
sve obrazovne nivoe i sektore kako bi
se pove}ala atraktivnost nastavni~-
ke profesije i time doprinelo boqim
radnim uslovima. I kona~no, sve
zemqe treba da primene sistematsko
postepeno pove}awe plata da bi se
pove}alo zadr`avawe i time porasla
atraktivnost profesije.

Izve{taj Euridyce, tako|e, isti~e
nekoliko trendova u platama direk-
tora {kola. Osnovni zahtevi za {kol-
ske lidere nisu isti u svim evrop-
skim zemqama, mada u ve}ini obra-
zovnih sistema kandidati za lider-
ske pozicije treba da imaju najmawe
pet godina radnog iskustva. U ve}ini
obrazovnih sistema, zarada direkto-
ra {kola je povezana sa veli~inom
{kole ili wegovim iskustvom i odgo-
vornostima. Minimalna obavezna pla-
ta direktora je ni`a od plate nastav-
nika sa 15 godina radnog iskustva u
francuskom delu Belgije i ^e{koj. To
je isto slu~aj na nekim obrazovnim ni-
voima ili za direktore malih {kola
u nekoliko drugih zemaqa.

Evropski sindikat obrazovawa
smatra da radni uslovi i nadoknada
{kolskih lidera mora biti dovoqno
dobra da privu~e talentovanu i dobro
obrazovanu radnu snagu. Plate u broj-
nim zemqama nisu dovoqno visoke da
se anga`uju najboqi {kolski lideri i
da im se obezbedi odgovaraju}a plata
za wihov rad.

Vi{e podataka o ovoj zanimqivoj i
za zaposlene u obrazovawu zna~ajnoj
temi, mogu}e je pogledati na internet
adresi:

https://eacea.ec.europa.eu/national-
policies/eurydice/content/teachers-sa-
laries-2021_en .

Pi{e: Borka Vi{ni}
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Evropski sektorski socijalni dijalog

Kako funkcioni{e socijalni di-
jalog u obrazovawu na evropskom
nivou? Sude}i prema ozbiqnim

pripremama i diskusijama tokom ple-
narnog sastanka, na zajedni~ko
zadovoqstvo obe strane - i predstav-
nika sindikata obrazovawa ETUCE i
Evropske federacije poslodavaca u
obrazovawu EFEE.

Na plenarnom sastanku u~estvova-
li su delegati za socijalni dijalog iz
zemaqa koje u~estvuju u ovom procesu,
kao i predstavnici poslodavaca.
Utvr|eni su planovi i prioriteti u
konkretnim oblastima, kao i zajed-
ni~ke aktivnosti.

Socijalni dijalog je institucio-
nalni okvir u kom zajedni~ki deluju
organizacije poslodavaca i sindika-
ti, kolektivno poznati kao socijalni
partneri, za pregovore o pitawima
bitnim za radne odnose. Evropska
unija podr`ava socijalni dijalog na
evropskom nivou za razli~ite sekto-
re ekonomije, a ETUCE je sindikalna
organizacija koja predstavqa radni-
ke u obrazovawu. Godi{wi Plenarni
sastanak Sektorskog socijalnog dija-
loga u obrazovawu (ESSDE) je fro-
malno telo koje donosi odluke na za-
jedni~koj sednici komiteta.

Jitka Hrudova iz sektora Evropske
komisije za zapo{qavawe, predstavi-
la je pregled sektorskog socijalnog
dijaloga na nivou EU. Potom je pred-
stavqen izve{taj Komisije kako pri-
vu}i, obu~avati i motivisati kvali-
fikovano osobqe u pred{kolskom
obrazovawu i nezi. Glavni govor pri-

premio je Stefan Zoti, o osigurawu
kvalitativnog i odr`ivog investi-
rawa u obazovawe u vremenu oporavka
od pandemije COVID-19 i naveo najva-
`nije nalaze ekspertske grupe o kva-
litetu investirawa u obrazovawe.

Usvojena su tri dokumenta koja su
proistekla iz zajedni~kih projekata
socijalnih partnera:

1. Zajedni~ka izjava o mogu}nosti-
ma i izazovima digitalizacije u
obrazovnom sektoru

2. Zajedni~ka izjava o promociji i
primeni OiRA alata (procena ri-
zika) od strane socijalnih part-
nera u obrazovnim institucijama

3. Zajedni~e politi~ke preporuke
o celo`ivotnom u~ewu za sve;
socijalni partneri u obrazo-
vawu promovi{u kvalitetno i
inkluzivno stru~no obrazovawe
da poboq{aju celo`ivotno u~e-
we za sve.

Plenarni skup je, tako|e, bio mo-
gu}nost da ocene rad ESSDE tokom
protekle dve godine, pre nego {to su
rapravqali i usvojili Program rada
2022-2023, koji se bavi novim i budu-
}im izazovima i nudi dugoro~nu vizi-
ju za zajedni~ku akciju. Sve ovo je mno-
go zna~ajnije u uslovima izbijawa CO-
VID-19 koji je prouzrokovao nedo-
`ivqenu zdravstvenu, dru{tvenu i
ekonomsku krizu, sa dramati~nim po-
sledicama za nastavno osobqe i u~e-
nike. U sredi{tu zajedni~kog rada so-
cijalnih partnera tokom narednog pe-
rioda, bi}e devet specifi~nih tema: 

1. Kvalitetno investirawe u obra-
zovawe i obuku

2. Socijalni dijalog i izgradwa
kapaciteta

3. Atraktivnost nastavni~ke pro-
fesije

4. Digitalizacija i inovacije u
obrazovawu

5. Profesionalno zadravqe i bez-
bednost

6. Obrazovawe za odr`ivost `i-
votne sredine

7. Inkluzija, jednakost i demokrat-
ske vrednosti u obrazovawu i
obuci

8. Kvalitet in inkluzivnost stru~-
nog obrazovawa i {egrtovawa

9. Visoko obrazovawe i istra`i-
vawe

Program rada za naredne dve godi-
ne se fokusira na rastu}i broj
pitawa, koja }e nastaviti da imaju
kqu~ni uticaj na misiju socijalnih
partnera, da se postigne kvalitetno
obrazovawe za sve. U novom programu
rada je identifikovana hitna potre-
ba za razvojem digitalnih kompeten-
cija, kao i ostalih osnovnih i tran-
sverzalnih ve{tina u kontekstu opo-
ravka od pandemije COVID-19. Tako|e,
nagla{en je zna~aj bavqewa odr`i-
vom za{titom `ivotne sredine i
podizawem nivoa ekolo{ke svesti. U
svetlu rastu}e raznovrsnosti evrop-
skog dru{tva, inkluzija, jednakost i
demokratska pitawa su, tako|e, is-
taknuta u krupnom planu.

Pi{e: B. Vi{ni}

^etvrti evropski obrazovni samit: uvid u slede}u dekadu

Evropska komesarka za inovacije, istra`ivawe, kultu-
ru, obrazovawe i mlade Marija Gabriel otvorila je
Samit i istakla prioritete za obrazovawe u Evropi u

narednoj deceniji. Uticaj COVID-19 krize na digitalizaciju
obrazovnog sektora je posebno nagla{en. Prelazak na digi-
talno obrazovawe pove}ao je postoje}e nejednakosti u pri-
stupu obrazovawu {irom Evrope. Ta realnost je priznata i
kroz uvo|ewe nove inicijative “Evropska nagrada za inova-
tivnu nastavu”, koja je oblikovana da identifikuje i promo-
vi{e izuzetno u~ewe i nastavnu praksu postignutu kroz pro-
grame Erazmus +.

Na Samitu je govorio veliki broj predstavnika Evropske
komisije, koji su istakli uticaj COVID -19 na obrazovawe i
nastavnike {irom Evrope. Posebno je zatra`en pravi ba-
lans izme|u saradwe i takmi~ewa u visokom obrazovawu, u
ostvarivawu evropskog obrazovnog prostora. Ministri
obrazovawa iz zemaqa u~esnica navodili su primere
ukqu~enosti u Alijansu evropskih univerziteta, kao i raz-
menu iskustava u razvoju nastavnih programa. Do{lo je do
promene pedago{ke prakse, kao i fokusa na odr`ivost ~i-
tave {kole.

Predsednik ETUCE Lari Flanagan predstavio je akcio-
ni plan o jednakosti raznovrsnosti i inkluziji i strategiji
za implementaciju i to ne samo kao spisak namera, ve} i

konkretnih koraka u podr{ci organizacijama ~lanicama. To
ukqu~uju i bazu podataka o dobroj praksi. Nastavnicima je
potrebna podr{ka da postignu kvalitetno obrazovawe za
sve i socijalni dijalog je fundamentalni korak za postiza-
we te realnosti. Za to je potrebno da se vladaju}e politi-
ke usklade sa potrebama u~enika, nastavnika i drugog obra-
zovnog osobqa. To mo`e da se podr`i kroz pove}ano inve-
stirawe u broj nastavnika, {kolske resurse i potrebe ~ita-
vog obrazovnog sistema. Unapre|ewe atraktivnosti nastav-
ne profesije kroz socijalni dijalog je kqu~no u borbi pro-
tiv nejednakosti.

Pi{e: B. V.
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Dugoro~na transformacija
visokog obrazovawa (I deo)

Tokom panedmije COVID-19, viso-
ko obrazovawe je do{lo u van-
redno stawe. Kriza masovnog

zatvarawa kampusa i ubrzano okre-
tawe ka online u~ewu postalo je kon-
tekst za poku{aje privatnih aktera i
komercijalne organizacije da rekon-
figuri{u ~itav sektor.

Pored neophodnog kratkotrajnog
olak{awa, koje je obezbedilo obrazo-
vawe, i provajderi tehnologija tokom
zatvarawa kampusa, komercijalne or-
ganizacije i promoteri privatnog sek-
tora tra`ili su da se sektor visokog
obrazovawa rekonstrui{e na du`e
staze. Privremene hitne mere su tre-
tirane kao eksperimentalne mogu}no-
sti za uspostavqawe nove “digitalne
normalnosti” u kojoj privatni i ko-
mercijalni akteri mogu da igraju su-
{tinski pove}anu ulogu u {kolama,
kolexima i univerzitetima {irom
sveta, sa {irokim posledicama na
studente i radni `ivot zaposlenog
osobqa.

Efekti se nastavqaju, jer se insti-
tucije i nacionalni sistemi bave po-
reme}ajima kao posledicama pande-
mije, a hitne mere se pretvaraju u du-
gotrajne sektorske promene. Digital-
ne tehnologije mogu da donesu mnogo
koristi visokom obrazovawu, ali
mnoge od transformacijskih promena
promovisanih tokom pandemije pred-
stavqaju ozbiqne izazove.

U izve{taju o istra`ivawu, koje su
sproveli Ben Vilijamson i Ana Hogan
sa univerziteta u Edinburgu, dokumen-
tuju se kqu~ni na~ini komercijaliza-
cije i privatizacije visokog obrazo-
vawa koje je bilo i nastavqa da bude
unapre|eno kroz digitalne tehnologi-
je u kontekstu COVID-19, a istovreme-
no se identifikuju pitawa i implika-
cije za detaqniju diskusiju i pro-
mi{qawe kada visoko obrazovawe
iza|e na dugi put postpandemijskog
oporavka. Nalazi istra`ivawa pos-
tavqaju pitawe, da li je visoko obra-
zovawe shva}eno kao sektor koji slu-
`i socijalnim, politi~kim i kultur-
nim ciqevima, kao centralna insti-
tucija demokratije, ili je shva}eno
vi{e instrumentalno kao neka ma{i-
na za proizvodwu merqivih ishoda
u~ewa i udru`eni dobitak produktiv-
nosti radne snage?

[irom sveta postoji sna`na potre-
ba da se podr`i sloboda radnika u vi-
sokom obrazovawu i wihovo pravo da
u~estvuju u formulisawu i primeni
institucionalnih politika, kolek-
tivnih ugovora i regulatornih okvira
oko nastave i u~ewa. To ukqu~uje
obrazovne tehnologije i wihov uticaj

na akademske slobode, pristojan rad,
kvalitetno obrazovawe, kao i uprav-
qawe podacima i privatnost.

Svi ~inioci u visokom obrazo-
vawu, ukqu~uju}i akademsko osobqe,
studente i sindikate koji ih pred-
stavqaju, treba pod hitno da rade,
kao i kolegijalno da defini{u alter-
nativna zami{qena re{ewa koja mogu
da vode do postepidemijskog opravka
visokog obrazovawa. Sindikati, kao
predstavnici osobqa u obrazovawu i
istra`ivawu i branioci pravednog,
kvalitetnog javnog obrazovawa, imaju
kqu~nu ulogu u zastupawu onog kako
zami{qaju kakva budu}nost visokog
obrazovawa treba da bude i kako ta
vizija mo`e promovisati pravo na
obrazovawe za sve osobe {irom sveta.

NALAZI ISTRA@IVAWA
Nalazi istra`ivawa potvr|uju da

je neophodna hitna akcija. Pandemij-
ska privatizacija kroz multisektor-
sku politiku

Hitne okolnosti su proizvele sna-
`ne mogu}nosti za tr`i{no orijenti-
sanu privatizaciju i komercijalne re-
forme u obrazovawu. Pandemija CO-
VID-19 je upotebqena kao izuzetna mo-
gu}nost za {irewe privatizacije i ko-
mercijalizacije u visokom obrazo-
vawu, posebno kroz obrazovne tehno-
logije kao kratkoro~na re{ewa po
zatvarawu kampusa i pozicionirawa
aktera iz privatnog sektora za post-
panedmijske reforme i transforma-
ciju visokog obrazovawa. U to su
ukqu~ene vlade, biznis, konsultanti,
finansijeri i me|unarodne uprav-
qa~ke strukture. Visoko obrazovawe
je osmi{qeno kao digitalno i inten-
zivno zasnovano na podacima.

Javna kriza zdravqa je pretvorena
u mogu}nost da se visoko obrazovawe
na du`i period pretvori u digitalno
inovativan i po podacima intenzivan
sektor u postpanedmijskim dru{tvima
i ekonomijama. S druge strane, nepo-
sredno u~ewe je progla{eno global-
nom pretwom po zdravqe, multinaci-
onalne kompanije i me|unarodna tela
ukqu~uju}i i biznis obrazovnih teh-
nologija, progla{avaju ga opasnim i u
postpanedmijskim uslovima i oporav-
ku, pa isti~u da treba da dugoro~no
uti~e na reformu visokog obrazo-
vawa.

TEHNOLO[KA
TRANSFORMACIJA

Obrazovne tehnologije i kompanije
postale su izuzetno uticajne u viso-
kom obrazovawu tokom pandemije.
Privatne organizacije i komercijalne
tehnologije po~ele su reforme uni-
verziteta i kolexa iznutra, rade}i
kao socijalna i tehnolo{ka infra-
struktura koja oblikuje institucio-
nalno pona{awe i programira pedago-
{ko okru`ewe, odre|uje mogu}u orga-
nizaciju nastave i u~ewa. U nedostat-
ku realne infrastrukture u~ionice
tokom pandemije, od institucija je
tra`eno da razviju digitalnu infra-
stukturu za online nastavu. To je otvo-
rilo lukrativne tr`i{ne mogu}nosti
za prodavce online tehnologija za
u~ewe, od kojijh mnogi tra`e da posta-
nu partneri u dugoro~noj transforma-
ciji visokog obrazovawa. Privatni i
komercijalni provajderi su postali
kqu~ni infrastrukturni posrednici
izme|u nastavnika i studenata.

(Nastavak u slede}em broju)

Pi{e: B. Vi{ni}
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Mobilisawe za
kvalitetno obrazovawe

Tokom novembra odr`ana je jesewa
sednica Evropskog komiteta si-
dikata obrazovawa u ~ijem radu

su ~lanovi, mahom, u~estvovali online,
a neposredno tek mali broj onih koji
su mogli putovati zbog epidemijskih
mera.

Na sednici su razmatrana pitawa
uobi~ajena za kraj godine i utvr|en
program rada za narednu godinu. Po-
red toga, predstavqeni su novi ~la-
novi komiteta iz zemaqa koje su u me-
|uvremenu izabrale nove predstavni-
ke (Francuska, Crna Gora i
Taxikistan), a dobar deo sadr`aja ~i-
nile su i informacije o akcijama ve-
}eg broja sindikata {irom Evrope, ko-
jima je Evropski komitet poslao podr-
{ku. Me|u wima je i podr{ka na{em
sindikatu u organizovawu protesta
~etiri sindikata iz javnog sektora,
koji su iskazali nezadovoqstvo
izostajawem socijalnog dijaloga u jav-
nom sektoru i brojnim problemima sa
kojima se suo~avaju u du`em periodu.

^lanovi Komiteta su usvojili vi-
{e zna~ajnih dokumenata, kojima se
diefini{e pozicija sindikata o naj-
va`nijim pitawima za budu}nost
obrazovawa i zaposlenih.

Jedna od glavnih ta~aka bila je
priprema predstoje}e ETUCE Speci-
jalne konferencije po~etkom jula na-
redne godine, koja }e biti odr`ana u
Lije`u (Belgija). ^lanovi Komiteta su
usvojili temu ove konferencije: “Sin-
dikalno anga`ovawe i aktivnosti u
Evropi: mobilisawe za kvalitetno
javno obrazovawe, za dobrobit u~eni-
ka i unapre|en status nastavnika i
nastavnog osobqa”. U julu 2022. }e, ta-
ko|e, po drugi put biti dodeqena na-
grada Kunka Damianova, kao znak
priznawa za izuzetan sindikalni rad
u oblasti obrazovawa i promovisawe
jednakosti.

Najvi{e pa`we i diskusije izazva-
la je goru}a tema u posledwe gotovo
dve godine, a to je pandemija virusa
COVID 19. Predstavqeni su rezultati
istra`ivawa o obaveznosti vakcina-
cije i stawu u obrazovawu u Evropi. U
rezultatima se navodi da su u 51 od-

sto zemaqa nametnuti obavezni zah-
tevi za nastavnike i drugo osobqe u
realizaciji svog rada. Dok se obave-
zna vakcinacija primewuje u devet
zemaqa, a diskutuje o woj u mnogima,
sindikati obrazovawa su zabrinuti
zbog uticaja tih mera na radna prava
nastavnika i drugog osobqa.

U vezi sa obrazovawem i obukom,
predstavqeni su prioriteti slove-
na~kog i francuskog predsedavawa
EU, sa fokusom na teme kao {to su no-
vi na~ini u~ewa i nastave, digitalna
tranformacija, inkluzija i obrazo-
vawe za odr`ivi razvoj. U susret 4.
Evropskom samitu obrazovawa, istak-
nut je zna~aj u~e{}a ~lanova Komite-
ta u javnim konsultacijama koje orga-
nizuje Evropska Komisija, uz
kori{}ewe ETUCE dokumenata, kao
polazi{ta za ja~awe uticaja sindika-
ta obrazovawa. Tako|e, predstavqeni
su novi ~lanovi radnih tela Evropske
komisije, koji }e predstavqati sindi-
kate u wihovom radu u narednom peto-
godi{wem periodu.

Komitet je usvojio nekoliko va-
`nih dokumenata o zdravqu i bezbed-
nosti na radu, koracima ka
unapre|ewu {kolskog uspeha, prepo-
ruke o obrazovawu za odr`ivu `ivot-
nu sredinu, radne uslove istra`iva-
~a, evropskim univerzitetskim nivoi-

ma obrazovawa, kao i preporuke o me-
{ovitom u~ewu (blended learning) za
visoko kvalitetno i inkluzivno
osnovno i sredwe obrazovawe. O bu-
du}nosti na~ina u~ewa posle pande-
mije bilo je i najvi{e diskusije, s ob-
zirom na to da su preporuke EK da se
nastavi sa online u~ewem ili kombino-
vanom nastavom. Stavovi ve}ine u~e-
snika u raspravi su da je neposredna
nastava nezamewiva i da je potrebno
tra`iti odlagawe dono{ewa odluke
o ovako va`nom pitawu za budu}nost
obrazovawa.

Jedna od va`nih tema koju je pred-
lo`io ETUCE odnosi se na komunika-
cionu strategiju u vezi sa mobili-
sawem novih ~lanova, kao i da se
obezbedi da se poruke sindikata ~uju
u javnosti. Kao deo te aktivnosti, se-
kretarijat razvija strategiju dru-
{tvenih medija, unapre|ewa sadr`aja
na sajtu i ubrzawe rada na komunika-
cionoj mre`i.

Tako|e, predstavqen je i akcioni
plan na organizovawu i obnovi sindi-
kata, kao i rad na socijalnom dijalogu
u pripremi plenarne sednice evrop-
skog sektorskog socijalnog dijaloga.

Naredna sednica je planirana za
kraj marta 2022, sa o~ekivawem da
~lanovi neposredno u~estvuju u radu
Komiteta.

Pi{e: B. V.
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